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Reakce Asociace společného stravování, z.s. na rozhovor  
MUDr. Elišky Selinger, MSc. v DVTV dne 16. 4. 2025 

 

Vážený pane ministře, vážená paní ředitelko, 

obracíme se na Vás ve věci rozhovoru paní MUDr. Elišky Selinger, MSc., 

zaměstnankyně Státního zdravotního ústavu a jedné z autorek novely vyhlášky o 

školním stravování, pro internetovou televizi “DVTV”, zveřejněného dne 16. dubna 

2025. Jsme velmi znepokojeni tím, jaký obraz reality stravování v českých školních 

jídelnách paní doktorka Selinger představuje široké veřejnosti. Hlavně proto, že je hrubě 

zavádějící. 

Naše Asociace společného stravování ASPOS sdružuje téměř tisíc vedoucích školních 

jídelen. Velmi dobře víme, jak vypadá skutečný stav a úroveň školního stravování, co 

1,6 milionu dětí, které se v bezmála osmi tisících jídelnách denně stravují, skutečně jedí 

a co jim chutná. 

Bohužel, to, jak školní stravování v rozhovoru vykreslila paní doktorka, je běžné 

skutečnosti velmi vzdálené. Pokud například tvrdí, že nyní je možné “celé maso” 

(míněno požadované množství masa ve spotřebním koši) “plnit jenom uzeninami”, pak 

zcela opomíjí, že to v praxi nikdo nedělá, nemluvě o tom, že takové zařízení školního 

stravování by neprošlo žádnou kontrolou a většina školních jídelen uzeniny běžně 

nepoužívá ani v mnohem menší míře. Stejně tak opomíjí, že do váhy masa jsou sice 

započítané i kosti (stejně jako do váhy brambor a mrkve slupky), ale jde pouze o 

administrativní výpočet, který má zabránit tomu, aby byly kuchařky a vedoucí jídelen 

nucené k excesivním byrokratickým povinnostem. Zcela zavádějícím je pak tvrzení, že 

“velký problém je plnění kategorií ovoce a zelenina, kdy třeba do ovoce běžně rutinně 

se setkáváme s tím, že se tam počítají ovocné sirupy, sladké tyčinky, které se ještě násobí 

nějakými koeficienty, jako že je to koncentrát.” Toto v jídelnách opravdu “běžně 

rutinně” nedělá nikdo. V případech, kdy vznikají chyby při plnění spotřebního koše, je 

to nejčastěji způsobené nepochopením ze strany jídelen a ne tím, že by k tomu současný 

spotřební koš snad motivoval, jak může z rozhovoru vyplývat. Jen těžko lze očekávat, 

že přípravou nové, výrazně složitější vyhlášky se tyto problémy vyřeší. 
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Pro naše členy je velmi urážlivé slyšet od představitelů státních institucí podobná 

zavádějící tvrzení. Vykreslovat jídelny jako instituce, kde by kuchařky nejraději vařily 

klobásy s instantní kaší s dezertem v podobě sladké tyčinky a k tomu ještě odírají rodiče 

tím, že jim prodávají kosti jako maso, je naprosto nehorázné. 

Jako ASPOS jsme v minulém roce oslovili MŠMT i SZÚ mimo jiné i s nabídkou využít 

jídelny našich členů a členek k testování nového spotřebního koše a proveditelnosti 

nových receptů. Nikdy jsme nebyli vyslyšeni. Letos jsme zároveň odeslali naše 

připomínky na adresu eklep@msmt.cz ve lhůtě pro zaslání připomínek. Paní doktorka 

Selinger v rozhovoru tvrdila, že žádný dopis nedorazil, což je evidentní nepravda – jak 

je možné přesvědčit se na našich stránkách, kde jsou dopisy snadno dohledatelné. Velmi 

bychom ocenili, kdyby v budoucnu zástupci státních institucí vycházeli z ověřených 

informací. 

Jsme přesvědčeni, že nová pravidla pro školní stravování je nutné dělat ve spolupráci s 

jídelnami, jejich vedoucími a kuchařkami – tedy s lidmi, na které dopadnou nové 

povinnosti v každodenní realitě a kteří se jimi budou muset řídit. Nic takového se 

bohužel v odpovídajícím měřítku nestalo. Není pak divu, že z ostatních ministerstev, 

krajů, asociací, měst, obcí a dalších připomínkových míst se sešlo k nové vyhlášce přes 

tři stovky připomínek. Je to důkaz toho, že je nutné celý proces uchopit daleko lépe. 

 

 

Jménem Asociace společného stravování, z.s. 

Mgr. Adam Kilberger, předseda 
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